

Exodus Magazine Holiday Companion  
 Журнал "Экסодус", путеводитель по праздникам

# PURIM

## March 23-24, 2024

All times displayed in this guide are for the Greater Toronto Area.



For community events, Purim information and an online version of this guide, visit [jrcc.org/purim](http://jrcc.org/purim), or scan the QR code.



## How to Purim

### PRE-HOLIDAY TO-DO LIST

- PLAN TO HEAR THE MEGILLAH TWICE – ON PURIM NIGHT AND ON PURIM DAY.
- PREPARE FOR THE FESTIVAL MEAL – OR SIGN UP FOR THE JRCC COMMUNITY PURIM BANQUET AT [JRCC.ORG/PURIM](http://jrcc.org/purim).
- PREPARE FOOD ITEMS FOR MISHLOACH MANOT GIFT PACKAGES.
- PLAN TO MAKE CHARITABLE CONTRIBUTIONS TO THE POOR.

### Primary Observances:

1. Megillah – listen to the Megillah (twice)
2. Mishloach Manot – send food gift packages
3. Charity – give financial gifts to the needy
4. Festive Meal

### Purim is...

Purim is a joyous holiday that commemorates the miraculous salvation of the Jews in the times of the Persian empire (356 BCE). King Ahasuerus's prime minister, Haman, plotted "to destroy, kill and annihilate all the Jews...in a single day." Haman cast lots ("purim" in Persian) to determine the date of his scheme, which is what gives the festival its name.

### The Purim Story

Jewish morale was at an all-time low, the Temple was destroyed, the nation conquered and dispersed in foreign lands, and the blight of assimilation had set in. Just then, an enemy arose to carry out his evil plans. Haman, descended from the Jew-hating tribe of Amalek, devised a scheme to solve "the Jewish problem" once and for all by annihilating every Jewish man, woman and child throughout the world, in a single day. It almost worked. Were it not for Mordechai, Esther, the other heroes involved (including Jewish children) – and, of course, the hidden hand of Divine providence...

continued →

### Thursday, March 21 | 11 Adar 2 | Fast of Esther (5:47am to 8:01pm)

A fast is observed from daybreak to nightfall in commemoration of the three-day fast called at Esther's request before she risked her life to appeal to King Achashveirosh to save the Jewish people. The fast also commemorates Esther's fasting on the 13th of Adar, as the Jews fought their enemies. (This year, due to Shabbat, the fast day is moved up to Thursday, the 11th of Adar.)

Pregnant or nursing women and people in ill health are exempt from fasting.

### Saturday evening, March 23 | 14 Adar 2 | Purim Night Megillah Reading #1

We relive the miraculous events of Purim by listening to a public reading of the Megillah. Whenever Haman's name is mentioned, we use noise-makers and stamp our feet to "drown out" his evil name.

#### → Attend a public reading of the Megillah

It is also customary to be festive and have a small "unofficial" feast this evening.

**THE MITZVAH OF HEARING THE MEGILLAH** can only be fulfilled by attending a live reading of the Megillah from an original scroll written by an expert scribe on parchment (similar to a Torah scroll).

→ For a list of Megillah reading times and locations visit [jrcc.org/megilla](http://jrcc.org/megilla)

**1** For assistance in making your Purim plans and for updates about community Purim observances and events for families, kids and adults, visit [jrcc.org/Purim](http://jrcc.org/Purim) or contact the JRCC.

**Sunday, March 24 | 14 Adar 2 | Purim Day**

The following Purim customs are observed during the day of Purim.



### 1. Megillah Reading #2

We relive the miraculous events of Purim by listening to a public reading of the Megillah. Whenever Haman's name is mentioned, we use noise-makers and stamp our feet to "drown out" his evil name.

→ **Attend a Megillah reading – for times and locations visit [jrcc.org/megilla](http://jrcc.org/megilla)**



### 2. Gifts of Food

On Purim, we emphasize the importance of Jewish unity and friendship by sending gifts of food to friends. It is proper that men send to men and women to women. Sending these gifts should be done through a third party. Children, in addition to sending their own gifts of food, make enthusiastic messengers.

→ **Send at least one gift package containing at least two kinds of ready-to-eat foods (for example, pastry, fruit, beverage), to at least one friend on Purim day.**

**To make things easier, feel free to "re-gift" the Mishloach Manot package you receive from the JRCC, and receive one back from your friend as well.**



### 3. Charitable Gifts to the Needy

Concern for the needy is a year-round Jewish responsibility. On Purim, particularly, it is a special mitzvah to remember the poor. The mitzvah is best fulfilled by giving directly to the needy. Even small children should fulfill this mitzvah.

→ **Give gifts of money to at least two (preferably more) needy people. You can give the money directly (preferably discreetly), or through a community representative who collects and distributes the funds to**

**the needy. The JRCC can fulfill this mitzvah on your behalf – visit**

**[jrcc.org/matanot](http://jrcc.org/matanot) or call 416.222.7105.**



### 4. The Festive Meal

As on all festivals, Purim is celebrated with a special festive meal during the day, when family and friends gather together to rejoice in the Purim spirit.

→ **Join the JRCC Community Purim Banquet – RSVP at [jrcc.org/Purim](http://jrcc.org/Purim)**

## The Moshiach Connection: Who Wrote the Megillah?

The Megillah itself states that it was written by Mordechai and Esther. But when listing the authors of the different books of the Tanach, the Talmud tells us that it was written by the "Men of the Great Assembly," a panel of 120 prophets and sages that constituted the ultimate religious authority at the onset of the Second Temple Era in the Land of Israel.

This council was established in the Holy Land several years after the events of Purim. Why wasn't it written down immediately? Rashi explains that it needed to be written in the Land of Israel because "prophecy is not to be transcribed and included in the canon of Scripture outside of the Holy Land."

So who wrote the Book of Esther? A simple explanation is that it was actually written twice. Esther and Mordechai recorded the story of Purim shortly after the events happened. However, their manuscript lacked holiness. It was primarily an historical record of events. Later, Queen Esther petitioned the sages to have the Book of Esther included as part of the 24 holy books of Scripture. The Men of the Great Assembly then rewrote it with Divine inspiration, and it was included as one of the 24 books of Scripture.

The Book of Esther is unique in that G-d's name is absent from the entire text. At the same time, the underlying message is that the hidden hand of G-d is active even in the darkest of moments, orchestrating the salvation of the Jewish people. Thus, in times of exile and more so during difficult times, it is especially treasured. As a result, in the times of Moshaiach, the Book of Esther will have a special significance, even more so than the other books of Scripture. May it be speedily in our days!

## The Purim Story

→ continued

It is a story of great courage and self-sacrifice, first and foremost by Queen Esther and Mordechai and ultimately by the whole Jewish nation. For throughout the duration of the whole year, not one single Jew chose to convert, even to save his life. The nation was awakened to a wholehearted return to the Jewish path, and throughout the year strengthened their faith and observance. In the merit of this, the plans of Mordechai and Esther to overturn the evil decree were successful, and the Jews were able to rise up against their enemies. Eventually, these events led them to returning to the Land of Israel and rebuilding the Holy Temple.

## Fun Purim Facts

### Purim Is a Persian Word

The word "purim" means "lots" in ancient Persian. The holiday was thus named since the evil Haman had thrown lots to determine when he would carry out his diabolical scheme.

### Funny Foods

G-d's involvement in the Purim miracle was hidden; it appeared as if our people's salvation came by way of natural means. To reflect this, the day is celebrated with delicacies where the delicious filling is hidden inside dough. Classic hamantaschen are a sweet three-cornered pastry filled with poppy seeds, and meat-filled kreplach are traditionally cooked and served in chicken soup at the festive meal.

### Purim Comedy

In keeping with the absurdity theme of the day, people (especially learned Jews) share "Purim Torahs," in which silliness and scholarship mesh into a dizzying blend of witty (and sometimes absurd) exegeses.

Exodus Magazine Holiday Companion  
 Журнал "Экзодус", путеводитель по праздникам

# ПУРИМ

## 23-24 МАРТА 2024 г.

Время, указанное в этом руководстве, относится к ГТА.



Ознакомиться со списком праздничных мероприятий общины, с информацией о празднике Пурим, а также онлайн-версией этого путеводителя можно на сайте [jrcc.org/purim](http://jrcc.org/purim), или отсканировав QR-код.



## Подготовка к празднику

### СПИСОК ДЕЛ ПЕРЕД ПРАЗДНИКОМ:

- Запланируйте дважды прослушать чтение Мегилат Эстер – первый раз – вечер Пурима, второй – в Пурим днем.
- Приготовьте все для праздничной трапезы или зарегистрируйтесь на JRCC Пурим – Банкет. Для этого посетите сайт [jrcc.org/purim](http://jrcc.org/purim).
- Подготовьте продукты для подарочных наборов Мишлоах Манот.
- Запланируйте сделать благотворительные пожертвования для нуждающихся.

### Заповеди праздника:

1. Чтение "Мегилат Эстер":  
– надо прослушать "Мегилат Эстер" дважды.
2. Мишлоах Манот: – пошлите друзьям вкусные подарки.
3. Благотворительность:  
– сделайте пожертвование нуждающимся.
4. Праздничная трапеза.

### Пурим - это...

Радостный праздник в память о чудесном спасении евреев во времена Персидской империи (356 г. до н. э.). Премьер-министр царя Ахашвероша, Аман, задумал «уничтожить, убить, стереть с лица земли всех евреев... за один день». Чтобы определить дату своего плана, Аман бросил жребий («пурим» по-персидски).

Слово «пурим» и послужило названием праздника.

### История Праздника

Во времена Пурима моральный дух евреев был на очень низком уровне: Храм разрушен, страна завоевана, народ рассеян по чужим землям, повсеместно началась ассимиляция. Именно тогда, откуда ни возьмись, появился враг, мечтавший осуществить свои коварные планы. Аман, происходивший из ненавидящего евреев племени Амалек, хотел раз и навсегда решить «еврейский вопрос»: он запланировал за один день уничтожить всех евреев – мужчин, женщин и детей. И это почти сработало! Если бы не вмешались Мордахай, Эстер и другие герои (включая еврейских детей), и, конечно же, скрытая рука Б-жественного Провидения...

Продолжение →

### Четверг 21 марта | 11 Adar 2 | Пост Эстер (5:47 – 18:01)

Пост - от рассвета до заката - проводится в память о трехдневном посте, объявленном по просьбе Эстер перед тем, как она, рискуя жизнью, обратилась к царю Ахашверошу с просьбой спасти еврейский народ. Этот пост также связан с персональным постом царицы Эстер 13-го Адара: она проводила его в то время, когда евреи сражались со своими врагами (в этом году из-за Шаббата день поста перенесен на четверг, 11 Адара). Беременные или кормящие женщины, а также те, у кого имеются проблемы со здоровьем, от поста освобождаются.

### Суббота вечером, 23 марта | 14 Adar 2 | Вечер Пурима Первое Чтение «Мегилат Эстер».

Слушая чтение Мегилы, мы вновь переживаем чудесные события Пурима. Всякий раз, когда упоминается имя Амана, мы гремим трещотками и топаем ногами, чтобы «заглушить» его злое имя. Заповедь «Мегилат Эстер» можно выполнить, только посетив живое чтение оригинального свитка, написанного на пергаменте. В этот вечер принято устраивать празднование и небольшое домашнее застолье.

**ЗАПОВЕДЬ СЛУШАНИЯ «МЕГИЛАТ ЭСТЕР»** можно выполнить, только посетив живое чтение оригинального свитка, написанного на пергаменте (похожего на Свиток Торы). JRCC проведет десятки чтений Мегилы в своих филиалах и различных районах Торонто в разное время в течение вечера и дня Пурима.

→ Перечень адресов и времени чтения Мегилат Эстер на сайте [jrcc.org/megilla](http://jrcc.org/megilla)

Если вам нужна помощь в составлении планов на Пурим, а также новости об общественных праздниках и мероприятиях для семей, детей и взрослых, посетите сайт [jrcc.org/Purim](http://jrcc.org/Purim) или свяжитесь с JRCC.



### 1. Второе чтение «Мегилат Эстер».

Слушая чтение «Мегилат Эстер», мы вновь переживаем чудесные события Пурима. Всякий раз, когда упоминается имя Амана, мы гремим трещотками и топаем ногами, чтобы «заглушить» его злое имя.

→ **Посетите публичное чтение Мегилы – перечень адресов и времени чтения Мегилат Эстер на сайте [jrcc.org/megilla](http://jrcc.org/megilla)**



### 2. Мишлоах Манот - «Вкусные Подарки».

Отправляя в Пурим съедобные подарки друзьям, мы, тем самым, подчеркиваем, насколько важны для нас еврейское единство и дружба. Как правило, мужчины посылают подарки мужчинам, а женщины - женщинам. Отправка этих подарков должна осуществляться через третье лицо. Дети – самые лучшие и благодарные посланники: они с восторгом передают подарки нашим друзьям.

→ **В день Пурима отправьте подарок хотя бы одному другу. Подарок должен содержать самое меньшее два вида готовых к употреблению продуктов (например, выпечку, фрукты, напитки). Чтобы упростить задачу, не стесняйтесь «повторно подарить» Мишлоах Манот, присланный вам JRCC, или принять от вашего друга «переподаренный» им наш Мишлоах Манот.**



### 3. Благотворительные Подарки Нуждающимся.

Забота о нуждающихся - постоянная обязанность еврея, а в Пурим – это особая заповедь праздника. Мицву лучше всего выполнять, отдавая благотворительность непосредственно нуждающимся. Даже маленькие дети должны выполнять эту мицву.

→ **Сделайте денежные подарки как минимум двум (желательно больше) нуждающимся людям. Вы можете отдать деньги напрямую (лучше конфиденциально) или через представителя общины, который собирает и распределяет средства на нужды людей. JRCC может выполнить эту мицву от вашего имени – для этого посетите сайт [jrcc.org/matanot](http://jrcc.org/matanot) или позвоните по телефону: 416-222-7105.**



### 4. Праздничная Трапеза.

Как и во время других еврейских праздников, в день Пурима проводится особая праздничная трапеза, когда семья и друзья собираются вместе, чтобы радоваться торжеству Пурима.

→ **Приходите на наш JRCC Пурим-Банкет. Регистрация на сайте [jrcc.org/Purim](http://jrcc.org/Purim)**

#### КОНЦЕПЦИЯ МОШИАХА: КТО АВТОР «МЕГИЛАТ ЭСТЕР»?

В самом «Свитке Эстер» утверждается, что «Мегилат Эстер» написали Мордехай и Эстер. Но Талмуд сообщает нам, что он был написан «Мужами Великого Собрания». «Мужи Великого Собрания» - так назывались 120 мудрецов, составлявших высший духовный и законодательный орган, созданный Эзрой в Иерусалиме после возвращения из Вавилонского изгнания (IV век до н.э.). Это была эпоха Второго Храма. Этот совет мудрецов был создан на Святой Земле через несколько лет после событий Пурима. Между прочим, Мордехай входил в состав этого Собрания. Так почему же текст «Мегилат Эстер» не был записан сразу после победы евреев в Пурим? Раши объясняет, что текст «Мегилы» нужно было писать в Земле Израиля, потому что «пророчества нельзя записывать и включать в канон (т.е. в список традиционных признаваемых иудаизмом книг) Священного Писания за пределами Святой Земли». Так кто же написал «Книгу Эстер»? Простое объяснение состоит в том, что эта «Книга» была написана дважды. Сначала Эстер и Мордехай записали историю Пурима вскоре после того, как произошли пуримские события. Однако их рукописи не доставало святости, так как она представляла собой просто историческую запись событий. Позже царица Эстер обратилась к мудрецам с просьбой включить «Книгу Эстер» в число 24 святых книг Священного Писания. И мудрецы Великого Собрания с помощью Б-жественного вдохновения заново написали текст «Мегилат Эстер», и тогда она была включена в число 24 книг Священного Писания.

«Книга Эстер» (или «Мегилат Эстер») уникальна тем, что в ее тексте нигде не упоминается имя Б-га. В то же время главная идея этой книги заключается в том, что скрытая рука Б-га всегда действует даже в самые мрачные времена, организуя спасение евреев. Поэтому во время изгнания, особенно в трудные моменты, «Книга Эстер» ценится особенно высоко. Именно поэтому в эпоху Мошиаха «Книга Эстер» будет иметь особое значение, даже большее, чем другие книги Священного Писания. И пусть это сбудется уже в наши дни!

## История Праздника

→ продолжение

Это история великого мужества и самопожертвования еврейских лидеров: царицы Эстер и Мордехая, а в конечном итоге - всего еврейского народа. Ведь в течение всего страшного года испытания ни один еврей не изменил своей вере. Даже для того, чтобы спасти свою жизнь. Народ пробудился к искреннему возвращению на еврейский путь, укрепляя веру во Вс-вышнего и соблюдение заповедей. Именно поэтому усилия Мордехая и Эстер привели к успеху, и евреи смогли восстать против своих врагов. А в конце этой истории евреи заслужили возвращение в Землю Израиля и восстановление Святого Храма.

## Интересные факты о Пуриме

### Пурим — персидское слово

Слово «пурим» на древнеперсидском языке означает «жребий». Праздник был назван так потому, что злой Аман бросал жребий, чтобы определить удачное время, когда он сможет осуществить свой дьявольский план.

### Забавная еда

Участие Б-га в пуримском чуде было скрыто, казалось, что спасение нашего народа пришло естественным путем. Чтобы отразить идею скрытого чуда, в этот день принято есть блюда, в которых вкусная начинка спрятана внутри теста. Классический хоменташн — сладкий треугольный пирожок с начинкой из мака или варенья – популярное угощение в Пурим. А креплах (вареники или пельмени) с мясной начинкой традиционно готовят и подают в курином супе к праздничной трапезе

### Пуримская комедия (Пуримшпиль)

В соответствии с абсурдом, присущим пуримскому веселью, принято разыгрывать сценки, в которых пародируются серьезные еврейские источники. Например, берется одна из тем Талмуда, и все, что в ней обсуждается, заполняется шутками и пародиями, в которых глупость и ученость сливаются в головокружительную смесь остроумных и абсурдных толкований.